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Abstract                                                                                                                                     

Colorants are one of the most prominent sources of pollution, especially in water from 

factories, which can harm humans and the environment. Chemists sought to devise many 

methods that allow purification of water containing colourants , but the latter was not 

sufficient to analyze the colored material in a holistic way in order to resist the colored 

material for these methods. Here, new advanced methods have been reached called advanced 

oxidation processes that allow the complete disposal of toxic organic substances present in 

the water environment. Among these methods is to treat polluted water - Through advanced 

oxidation, it is photo-catalyzed analysis. Photocatalysis technology has shown in many 

studies that are concerned with the issue of pollution a high effectiveness in removing many 

pollutants by creating oxidants that work on the complete decomposition of the polluted 

organic matter.                                                                                                               

  We also reached a mathematical model of the system using the Minitab16 program, and based on 

experimental design methods.    

                                                                                                             

  Key Words 

         Advanced oxidation process ; hydroxyl radicals ; photolysis ; the homogenenous 

photocatalysis ; photocatalytic reactor ; Sodium hypochlorite ; Experimental design ; centred 

composite plane 

 ملخص        

الملونات من ابرز مصادر التلوث خاصة  فً المٌاه الناتجة عن  المصانع  والتً  بإمكانها الاضرار      

سعى الكٌمٌائٌون إلى ابتكار طرق عدٌدة تسمح بتنقٌة المٌاه التً تحتوي على الملونات  وعلٌه  ،البٌئةو بالإنسان

ومن هنا تم الوصول الى طرق متقدمة جدٌدة  المادة الملونة بطرٌقة كلٌة الا ان هذه الاخٌرة لم تكن كافٌة لتحلٌل

تسمح  بالتخلص التام من المواد العضوٌة  السامة  المتواجدة  فً المحٌط    المتقدمة الأكسدة عملٌات تسمى

هً التحلٌل الضوئً المحفز وقد ابدت   "الاكسدة المتقدمة ق لمعالجة المٌاه الملوثة "من بٌن هذه الطر , المائً

عدٌد   من ازالة التقنٌة التحفٌز الضوئً فً كثٌر من الدراسات  التً  تهتم بموضوع التلوث فعالٌة عالٌة فً 

 مواد مؤكسدة تعمل على التحلل التام للمادة العضوٌة الملوثة.  الملوثات من خلال انتاج

على أسالٌب التصمٌم   اعتمادا  MINITAB 16 كما توصلنا إلى نموذج رٌاضً للنظام وذلك بالعمل على برنامج 

 .التجرٌبً

 الكلمات المفتاحية

مفاعل ضوئً  ،تحفٌز ضوئً متجانس ،التحلل الضوئً ،الهٌدروكسٌلجذور  ،عملٌات الاكسدة المتقدمة

 (PCC) .تصمٌم مركب مركزي هٌبوكلورٌت الصودٌوم، ،اصطناعً

 


